

## **Информация о международных лингвистических конференциях осенью 2018 года**

**Н. В. Кутафьева**

*Новосибирский государственный университет  
Новосибирск, Россия*

Осенью 2018 г. в период с 30 октября по 1 ноября в Санкт-Петербургском государственном университете на Восточном факультете состоялась XIII Международная научная конференция, LESEWA, посвященная изучению языков стран Дальнего Востока, Юго-Восточной Азии и Западной Африки. Если обычно конференция проводится совместно с Московским государственным университетом им. Ломоносова, то в этом году круг организаторов конференции расширился за счет участия Института лингвистических исследований РАН. Тематика конференции была сфокусирована на исследовании параллелизма в морфологических и синтаксических структурах вышеуказанных языков, а также на проблемах сравнительно-исторического языкознания, социолингвистики и этнолингвистики. В работе конференции приняли участие более 100 исследователей из различных университетов. От Новосибирского государственного университета был сделан доклад «Соматизмы в японском языке» (доц. Н. В. Кутафьева).

Кроме того, 9–10 ноября 2018 г. Европейская Ассоциация исследования Японии провела в Палацком университете в г. Оломоуц, Чешская Республика, на факультете искусств отделения азиатских исследований XII Международную конференцию на тему «Япония сегодня. Современное состояние японского языка, культуры и общества». В работе конференции приняли участие более 200 человек из различных стран и университетов мира. Выступления были разделены по две секции, касающихся языка и культуры. В языковой секции наряду с традиционно обсуждаемой проблематикой, касающейся проблем морфологии, синтаксиса и фразеологии современного японского языка, рассматривались темы, связанные с развитием японского языка на современном этапе (вербализаторы в японском языке, способы записи служебных глаголов и др.). В секции, посвященной различным аспектам культуры, обсуждались сюжеты, интересующие современных исследователей (например, развитие театра Кабуки, чайных домиков и кимоно в XXI в.), а также темы, актуальные для современного общества – к примеру, проявления нетрадиционной сексуальной ориентации, отраженные в различных видах современных комиксов-манга. От Новосибирского государственного университета был сделан доклад на тему «Идиомы с компонентом *ки* «дух» и компонентами-соматизмами в современном японском языке» (доц. Н. В. Кутафьева).

## Information about Two International linguistic Conferences in Autumn of 2018

**Natalia V. Kutafeva**

*Novosibirsk State University  
Novosibirsk, Russia*

In autumn of 2018, from October 30 to November 1, the XIII International Scientific Conference on Languages of Far East, Southeast Asia and West Africa (LESEWA) took place at St. Petersburg State University at the Faculty of Oriental Studies, held in conjunction with Moscow State University. The conference is held every year alternately in Moscow and St. Petersburg. The conference organizers collective substantially expanded this year due to the participation of the Institute of Linguistic Studies of the Russian Academy of Sciences. The conference theme focused on the study of parallelism in the morphological and syntactic structures of the LESEWA, as well as on the problems of comparative-historical linguistics, sociolinguistics and ethnolinguistics. The conference was attended by over 100 researchers from various universities. Novosibirsk State University contributed with a lecture about “Somatic lexica in Japanese language” (associate prof. N. V. Kutafeva) [Kutafeva, 2018].

Moreover, on November 9–10, 2018, the European Association for Japanese Studies hosted the XII International Conference at the Faculty of Arts, Asian Studies Division in Palacky University, Olomouc, Czech Republic. The first of these conferences took place at Palacky University in 2006. The conference was originally called “Annual Conference on Cultural and Social Anthropology of East Asia”, until its official name change in 2016. The general theme of the conference this year was “Japan NOW. A Snapshot of Contemporary Japanese Language, Culture and Society”. Over 200 people from various countries and universities of the world took part in the conference which was organized into two sections: linguistics and culture. In the linguistics section, along with traditionally discussed topics such as the problems of morphology, syntax and phraseology of the modern Japanese language, topics related to the development of the Japanese language in its current stage (verbalizers in Japanese, ways of recording auxiliary verbs, and so on) were discussed. The culture section covered topics of interest for contemporary researchers, such as the development of Kabuki theater, tea houses and kimonos in the 21st century, as well as topics relevant to contemporary culture and society, such as homosexuality and lesbianism in various types of modern manga comics. Novosibirsk State University contributed with a lecture about “Idioms with component *ki* and somatic components in modern Japanese language” (associate prof. N. V. Kutafeva) [Kutafeva, 2018].

### Список литературы / References

**Kutafeva Nataliia V.** Somatic words in modern Japanese language // Languages of Far East, South-West Asia and West Africa. Iss. of XIII International Conference October 30 – November 1, 2018. Saint Petersburg, 2018, P. 185–161.

**Kutafeva Nataliia V.** Idioms with component *ki* “spirit” and somatic components in modern Japanese language. Program and Abstracts // Palacky University. Czech Republic, November 9–10. Olomouc, 2018, P. 23.

*Материал поступил в редколлегию  
Received  
11.11.2018*

**Сведения об авторе / Information about the Author**

**Кутафьева Наталия Витальевна**, Новосибирский государственный университет (ул. Пирогова, 1, Новосибирск, 630090, Россия, [Natasha7362@mail.ru](mailto:Natasha7362@mail.ru))

**Natalia V. Kutafeva**, Novosibirsk State University (1 Pirogov Str., Novosibirsk, 630090, Russian Federation, [Natasha7362@mail.ru](mailto:Natasha7362@mail.ru))